
گزارش

ادب و هنر
 عباس کیارس��تمی، اصغر فرهادی، 
مجید مجیدی، رخش��ان بنی اعتماد، 

میرکریم��ی  رض��ا 
محمدمه��دی  و 
ی��ک  در  عس��گرپور 
خواس��تار  کمپی��ن 
تواف��ق  ب��ه  رس��یدن 
هس��ته ای و حمایت 

م��ردم از این تواف��ق ش��دند. در حالی 
که آخرین مذاکرات ای��ران برای توافق 
هسته ای ادامه دارد و اخیرا در نیویورک 
به نتیجه خاصی نرسید، شش فیلمساز 
ایرانی با راه اندازی کمپینی در توییتر، 
خواستار رس��یدن به توافق هسته ای و 
حمایت مردم از این توافق شده اند. در 
پوستر این کمپین که عکس این شش 
فیلمس��از ق��رار گرفته دعوت ش��ده که 
مردم به این کمپین بپیوندند و نوش��ته 
ش��ده است: »هیچ توافقی بدتر از عدم 

توافق نیست.«
  مدیر مجموعه های تلویزیونی شبکه 
دوس��یما از پخ��ش مجموع��ه جدی��د 
عروس��کی کلاه قرم��زی در ای��ام ن��وروز 

سال 1394 خبر داد. 
  محس��ن تنابنده، بازیگر پ��رکار این 
روزه��ای س��ینما و تلویزی��ون ای��ران در 
دومی��ن هم��کاری اش با تبری��زی بعد 
از »س��رزمین که��ن«، در »ابَل��ه« مقابل 

خواه��د  دوربی��ن 
رف��ت و ایفاگ��ر نقش 
ای��ن  مادرب��زرگ 
مجموعه خواهد بود. 
اولی��ن بار اس��ت که 
این بازیگ��ر در نقش 

ی��ک زن بازی می کند. تنابنده در کنار 
احمد مهرانف��ر و حمیدرض��ا آذرنگ از 
بازیگران مجموعه »شاهگوش« هستند 
ک��ه در »ابَله« ه��م در کن��ار هم حضور 
خواهند داش��ت. »ابَله« با فیلمنامه ای 
از علیرضا طالب زاده، موضوعی کمدی 

دارد. 
لهراس��بی،  عل��ی  فرهیخت��گان:    
خواننده موس��یقی پاپ در حال حاضر 
مش��غول آماده س��ازی آلب��وم جدیدش 
اس��ت تا آن را قبل از عید روانه بازار کند. 
ام��ا او ای��ن روزها س��رگرم خوان��دن برای 

تیتراژ س��ریالی است 
ک��ه از م��اه آین��ده از 
پخ��ش  تلویزی��ون 
می ش��ود. لهراس��بی 
قرار ب��ود در مهرماه در 
تهران کنسرت داشته 

باش��د که خودش می گوید روز مناسبی 
برای اجرایش پیدا نک��رده و آن را موکول 
کرده اس��ت ب��ه بعد از ایام مح��رم و صفر. 
با این حال او قرار اس��ت کنس��رت هایی  
در  رامس��ر و کرمان داشته باشد. سریال 
»هم��ه چی��ز آنجاس��ت« ب��ه کارگردانی 
ش��هرام شاه حس��ینی و تهیه کنندگ��ی 
داوود هاش��می از ش��بکه س��ه با صدای 
عل��ی لهراس��بی پخ��ش می ش��ود. این 
س��ریال تلویزیون��ی در 50 قس��مت 40 
دقیقه ای به سفارش گروه فیلم و سریال 

شبکه سه تولید می شود. 
تهم��ورس  و  ش��جریان  همای��ون   
پورناظ��ری ک��ه در ح��ال برگ��زاری ت��ور 
کنس��رت »چ��را رفت��ی« در شهرس��تان 

هستند، در پایان این 
تور، بار دیگر در تهران 
خواهند  صحنه  روی 
رف��ت. کنس��رت »چرا 
ب��ه  مرب��وط  رفت��ی« 
آلبوم  قطعات  اجرای 

»نه فرش��ته ام؛ نه شیطان« اثر تهمورس 
پورناظری است که برای اولین بار مرداد 
امس��ال در تهران و در تالار وزارت کشور 
روی صحن��ه رف��ت. ای��ن کنس��رت ک��ه 
پنج شب در تهران اجرا ش��د، اول و دوم 
آبان ماه و هر شب در دو سانس در تالار 

وزارت کشور تکرار خواهد شد. 
  دکلم��ه ش��عرهای ف��روغ فرخ��زاد با 
صدای الهام پاوه نژاد ب��ه زودی به بازار 
می آی��د. این بازیگ��ر تئات��ر و تلویزیون 
درباره ای��ن خبر به ایس��کانیوز، گفت: 
آلبوم��ی دکلم��ه  »اش��عار ف��روغ را در 
ک��رده ام ک��ه دارد مراحل پایان��ی اش را 
می گذراند. این آلبوم توسط انتشارات 
باربد احتمالا نیمه پاییز به بازار می آیند. 
به��رام عظیم پور مش��اور هن��ری و ناظر 
فن��ی کار و پیم��ان خازنی، آهنگس��از 
این آلبوم هستند.« پاوه نژاد گفته است 
که دکلمه او از اش��عار فرخزاد مربوط به 
سال ها قبل از انتشار دکلمه های نیکی 

کریمی از شعرهای فرخزاد است. 
 پیش تولید فیلم سینمایی »بشنو از 
نی« ب��ه کارگردانی کیوم��رث پوراحمد 

آغاز شد و این اثر که 
اجتماعی  مضمونی 
دارد ب��رای حضور در 
فجر  فیلم  جش��نواره 
آماده می ش��ود. فیلم 
س��ینمایی »بش��نو از 

نی« نوزدهمین فیلم بلند این فیلمساز 
اس��ت و در قال��ب اجتماع��ی س��اخته 
می شود. »بشنو از نی« به طور مشترک 
توسط سید علی قائم مقامی و کیومرث 
پوراحم��د تهی��ه می ش��ود. ای��ن فیلم، 
برای شرکت در سی ودومین جشنواره 

بین المللی فیلم فجر آماده می شود. 

یادداشت
داستانخوبنداریمیااشِرافیابزرگمنشی؟

 مدت هاس��ت ک��ه هم��ه، یک ص��دا و ب��ا قاطعیت 

کامرانمحمدی

می گویی��م از ادبی��ات ای��ران ش��اهکار درنمی آید. 
بحثی نیس��ت. اما ب��ه اینجا رضای��ت نمی دهیم و 
م��دام تک��رار می کنی��م نویس��نده  خ��وب نداری��م، 
داس��تان خوب نداری��م، رمان خ��وب نداریم و کلا 
هیچ چی نداریم! ولی دست کم می توان به این هم 
فک��ر کرد که ادبیات داس��تانی ای��ران، واقعا تا چه 
می��زان ضعی��ف و کوچ��ک و خالی اس��ت. چق��در این ط��ور اظهارنظرها 
قابل اعتنا هستند و اصولا چطور باید فهمید ادبیات ایران چه هست و چه 

نیست؟
جایزه ه��ا: جوایز ادبی ما معیارهای خوبی نیس��تند. جایزه یعنی نظر 
چند نفر که البته معم��ولا صاحب نظرند، اما اینقدر پرخطا و معطوف به 
س��لیقه همان چند نفرند که نمی توانند معیار قطعی باشند. نمونه های 
زی��ادی می توان پیدا ک��رد که صاحب نظران مختل��ف، نظرات مختلفی 
دارن��د و خلاص��ه هم معلوم نمی ش��ود کدام ش��ان درس��ت تر می گویند. 
همین طور نمونه های روش��نی هس��ت از انتخاب ه��ای عجیب که حالا 
موضوع ما نیست، چون مساله اصلا این نیست؛ جایزه ها با وجود اینکه 
معیار خوبی نیس��تند، حالا اصلا نیستند که بخواهند معیاری باشند یا 

نباشند!
رس��انه ها: برای دادن حکم کلی درباره هر پدیده ای، نیاز به پژوهش 
است. اگرهم نه، دست کم به میزانی اشراف نسبت به آن پدیده نیاز است. 
یعنی کسی که در بهترین حالت، مثلا در طول سال 20 کتاب از 150 
تا 200 مجموعه داستان و رمان منتشرشده را می خواند، چطور می تواند 
درباره کلیت ادبیات داس��تانی حرف بزند؟ همی��ن 20 کتاب را چه طور 
انتخاب می کند؟ براس��اس نمونه گیری علمی معتبر یا فاکتور مهم »در 
دس��ترس ب��ودن«؟ مهم تر از ای��ن؛ اص��ولا پرداختن به کتاب ه��ای تازه، 
معرفی بهترین ها و به طور خلاصه، معرفی آنچه که ادبیات هست - خوب 
یا بد- برعهده اشخاص نیست و هر چه هر که می گوید، تنها اظهارنظری 
شخصی است که بی تردید، بدون اشراف کافی به موضوع بیان می شود 
و اص��لا روایی ن��دارد. چراکه فقط وقتی می توانیم درب��اره کلیت ادبیات 
اظهارنظ��ر کنی��م که کلی��ت ادبی��ات را خوانده باش��یم یا با ش��یوه های 
نمونه گیری علمی مش��روح در دانش روش تحقیق، برداشت های مان را 
قابل تعمیم کرده باشیم و این هر دو، غیرممکن است. متاسفانه رسانه ها 
در ای��ن حوزه، بس��یار ضعیف عمل می کنند و بس��یاری از آثار هر س��ال 
بدون اینکه اصلا دیده یا خوانده ش��ده باشند، می آیند و می روند. از این 
مهم تر، رس��انه ها چهره های تازه معرفی نمی کنند و ادبیات را بی طرفانه 
و همه جانبه، رصد نمی کنند. رسانه ها به کلیت حوزه کاری شان اشراف 
ندارند و معیارشان برای معرفی نویسنده ها، پرداختن به کتاب ها و...، »در 
دس��ترس بودن« یا البته پیروی از فضاهای غیررسمی نظیر شبکه های 
اجتماعی و وبلاگ ها و... است. درواقع شکلی از رفاقت، آشنایی قبلی، 
فعالیت شخصی ناشر یا نویس��نده، جوی که غلط یا درست در مقطعی 
ایجاد می شود و... به عبارت دیگر، نه تنها رسانه ها آینه تمام نمای ادبیات 
نیس��تند، بلکه به هیچ وجه نمی توانند معی��ار ارزیابی آنچه ادبیات ایران 
هس��ت یا نیس��ت باش��ند. به ویژه آنکه »رس��انه ها« هم مثل جایزه ها، در 
وضعیت فعلی ادبیات ایران، واژه ای بسیار دور از معنای واقعی اش است، 
چراکه )به معنای تخصصی( رسانه هایی وجود ندارند که معیار باشند یا 

نباشند!
جلس��ات و محافل: این یکی تکلیفش از همه روش��ن تر است. عموم 
جلس��ه ها به طور خلاصه عبارتن��د از: دور هم جمع ش��دن رفقا. که البته 

فواید خودش را دارد، اما در این بحث کمکی نمی کند. 
آدم ها: ش��اید اینجا درس��ت همان جایی است که باید بیشتر مکث 
کنیم: سراس��ر ادبیات داس��تانی ایران را بگردیم، به س��ختی و به ندرت 
جمله ه��ای تاییدی آدم ها را درباره یکدیگ��ر و کتاب ها می یابیم. همه، 
همه ادبیات را به س��ادگی نابود می کنند، در حالی که خودش��ان یکی 
از مس��افران همین قایق کژومژند. حکایت ما، حکایت کس��ی است که 
برای اینکه از شر هم سفرانش خلاص شود و یکه و تنها از سفرش لذت 
ببرد، قایق را س��وراخ می کند. بحثی نیس��ت؛ معرف��ی کتاب های برتر، 
چهره ه��ای برت��ر و باقی چیزهای برت��ر ادبیات، کار آدم ها نیس��ت؛ این 
وظیفه رسانه ها و محافل و نهادهایی شبیه جوایز است. روزنامه نگاران 
عرصه ادبیات در کش��ورهای دیگر از این کاره��ا زیاد می کنند: معرفی 
40 نویسنده 40 س��اله برتر، 30 نویسنده 30 ساله برتر، نویسندگانی 
که همین حالا باید کتاب های شان را بخوانید و..... انتشار یک فهرست 
مثلا س��الانه از طرف جایی مثل کانون نویسندگان یا حتی کانون های 
کوچک تر و کم ادعاتر، سایت ها، محفل ها و باقی فعالان دنیای ادبیات 
کار دش��واری اس��ت؟ به چه چیزی نیاز دارد؟ ما خودمان برای معرفی 
خودمان – فردی یا گروهی- چه می کنیم؟ پاسخ بخش گروهی اش که 
روش��ن اس��ت؛ تقریبا هیچ؛ اما در بخش فردی: اول، در طول س��ال از 
بین آثار منتشرش��ده ایرانی خیلی هنر کنیم تک وتوک کارهای رفقای 
خودم��ان را به علت »در دس��ترس ب��ودن« )و نه باندب��ازی( می خوانیم 
و آنه��ا هم احتم��الا کار م��ا را. البته بعض��ی وقت ها ه��م کتاب هایی را 
می خوانی��م ک��ه به هر علت��ی آب را گل آلود کرده ان��د و خلاصه، در کل 
وق��ت و ح��ال و انگی��زه خوان��دن کارهای ایران��ی را نداری��م. دوم، هنوز 
ش��روع به خواندن نکرده، فرض مان این اس��ت: »این یک کتاب ایرانی 
است، پس نمی تواند خوب باشد، شاهکار که بی خیال، شوخی نکن!« 
و حت��ی اگر کتاب آنقدر خوب باش��د که پیش فرض م��ان را تغییر دهد، 
ب��ه عوض ذوق کردن و زبان باز کردن به تش��ویق و حمایت و معرفی و... 

ببخشید، رسما لال می شویم!
بحثی نیس��ت، ش��اید ما داس��تان خوب و نویس��نده خ��وب و در کل 
ادبیات خوب نداش��ته باشیم، اما البته شکی نیست که خیلی چیزهای 

دیگر هم نداریم. 

خط داغ

شناخترنجهاییکدیگر
 نمای��ش »ت��را« ای��ن روزها در س��الن مش��ایخی به 

حسینجمالی

کارگردان��ی و ن��گارش دو ج��وان دانش��جو میزبان 
تماش��اگران اس��ت. صرف نظ��ر از م��وارد فنی این 
نمایش، کارگردان توانسته معضلی از جامعه امروز 
را جس��ورانه به چالش بکش��اند. داس��تان از جایی 
گش��ایش می یابد که دو پسر و یک دختر به ویلای 
دوس��تی نه چن��دان صمیم��ی در اط��راف ته��ران 

می روند اما ماجرا به مرگ یکی از آنها منتهی می شود. 
جوانانی که گویی در شهر بی در و پیکر تهران رها شده اند و آسیب های 
اجتماعی فراگیر آنها را به اجماع می کشاند تا رنج های یکدیگر را بیشتر 
بشناس��ند. روند روایت در این نمایش��نامه درست پیش می رود و نمایش 
می تواند تمام دغدغه هایش را 
انتق��ال دهد. به طوری که اگر 
یک موقعیت را از حلقه روایت 
خ��ارج کنی��م داس��تان پیش 
نخواهد رفت و این یعنی متن 
کارکرد درس��تی دارد. با وجود 
نمایش های��ی که این روزها به 
هیچ وجه دغدغه های زندگی 
ما را در خود ندارند این نمایش 
عناص��ر  از  دور  ب��ه  توانس��ته 
تج��اری، اجرایی س��ر ح��ال را 
به سرانجام برس��اند. امیدوارم 
این گروه بتواند با شیوه بیانی خود نمایش های دیگری را بر صحنه ببرد. 

چراکه مصایب این شهر را پایانی نیست. 

کافه تئاتر

گ��روه ادب و هن��ر: معافی��ت هنرمن��دان از مالیات 
موضوع مهم نخستین نشست هم اندیشی اصحاب 
فرهنگ و هنر با وزیر امور اقتصادی و دارایی بود. علی 
مرادخان��ی معاون ام��ور هنری وزیر فرهنگ و ارش��اد 
اس��لامی مجری و هماهنگ کننده نشستی بود که 
عصر هفتم مهرماه در مح��ل وزارتخانه اقتصاد و امور 
دارایی برگزار ش��د تا جمعی از هنرمن��دان و متولیان 
ام��ور فرهنگ و هن��ر مطالب��ی را درباره مالی��ات این 
ح��وزه مطرح کنند. در این نشس��ت عل��ی طیب نیا، 
وزیر اقتصاد درب��اره معافیت مالیات��ی فعالیت های 
فرهنگی گفت: »در دنیا بحث مالیات بر درآمد بسیار 
جدی پیگیری می ش��ود و معافیت مالیاتی معنایی 
ن��دارد اما در ایران فعالیت ه��ای فرهنگی از معافیت 
مالیاتی برخوردارند که ما هم در شرایط کنونی به آن 
قائل هس��تیم. ولی اگر روزی اقتص��اد فرهنگ رونق 
بگیرد و درآمدهای آن زیاد ش��ود، معافیت مالیاتی را 
ح��ذف خواهیم کرد اما در ح��ال حاضر درآمد بخش 
فرهنگ به اندازه ای نیس��ت که بخواهیم بر دریافت 
مالیات از آن اصرار کنیم. در حال حاضر داشتن نگاه 
درآم��دی به حوزه فرهنگ را دنبال نمی کنیم و دقیقا 
به همین دلیل است که حتی آگهی های مطبوعات 
نیز شامل مالیات نشده اند.« حجت الله ایوبی، رئیس 
سازمان سینمایی موضوع چگونگی اخذ مالیات از 

س��ینماگران را یکی از مش��کلات عمده شرکت های 
فیلمس��ازی دانس��ت و خطاب به وزیر اقتصاد گفت: 
»معم��ولا ماموران مالیاتی وقتی یک ش��رکت هنری 
ی��ا فرهنگ��ی را می بینند این تص��ور را دارند که س��ود 
تجاری وجود دارد، در حالی که در این حوزه و حداقل 
در سینما اوضاع این گونه نیست و وضع اقتصادی بد 
است. درخواس��ت اصلی ما این بود که نگاه و رویکرد 
در ای��ن بخش تغییر کند تا با کاهش مالیات و حذف 
بوروکراس��ی، آرام��ش نس��بی را در این عرصه ش��اهد 
باش��یم.« منوچهر محمدی )تهیه کننده سینما( که 
در این نشس��ت به نمایندگی از س��ینماگران حضور 
داشت، وزیر امور اقتصادی و دارایی را خطاب قرار داد 
و گفت: »14، 15 سال است که از طرف سینماگران 
با وزارتخانه ش��ما در ارتباط هستم و روزهای اول مثل 
موجودات��ی بودیم که از کره دیگر آم��ده بودند و زبان 
یکدیگر را متوجه نمی ش��دیم، بع��د از آن کارمان در 
دوره ای ب��ه مترجم رس��ید و در دوره ای هم با فرهنگ 
لغات با یکدیگر صحبت می کردیم. اما خوشبختانه 
از چند سال قبل با زبان سلیس می توانیم با یکدیگر 
صحب��ت کنی��م. در ای��ن مدت بیش��ترین دس��تاورد 
و فعالی��ت را در حوزه س��ینما ش��اهد بودی��م که بقیه 
حوزه های هنری نیز با اعتبار س��ینما این دستاورد را 
کسب کردند. ما صنفی هستیم که می توانیم رابطه 

دوطرفه داش��ته باش��یم، همان طور ک��ه در بعضی از 
سال ها در تمام طول یک ماهه تیر که اظهارنامه های 
مالیات��ی بای��د تکمیل ش��وند ، بس��یجی در س��ینما 
صورت می گیرد که این فرهنگ می تواند گس��ترش 
یاب��د. ما قانون مصوب س��ال 81 مجلس را ب��ه اندازه 
کافی ش��فاف و مکفی می دانیم اما از ذیل این قانون 
بخشنامه ها یا آیین نامه ها یا دچار تناقض هستند یا 
دچار عدم درک همکاران شما در حوزه های مالیاتی. 
این س��خنان به این معنی اس��ت که من که به عنوان 
نماینده خانه سینما در این موضوع فعالیت می کنم 
شاهدم که فغان همکاران شما از کم دانشی ممیزان 
به آس��مان بلند اس��ت چ��ون درک درس��تی از حوزه 
فرهن��گ ندارن��د. قانونی ک��ه مجلس مص��وب کرده 
اس��ت کفایت می کند ام��ا به گمانم اگ��ر کارگروهی 
تعیین ش��ود تا مجموعه بخش��نامه هایی که از سال 
81 تاکنون صادر ش��ده است همسان سازی شوند، 
اق��دام موثری خواهد بود.« مرتضی کاظمی مش��اور 
وزی��ر فرهنگ و ارش��اد اس��لامی نی��ز از نگاهی گفت 
ک��ه »کالای هنری یک کالای لوکس اس��ت« و اظهار 
امی��دواری کرد ک��ه »در دولت تدبی��ر و امید موضوع 
رون��ق اقتص��اد فرهن��گ و هن��ر ذک��ر ش��ده و همین 
مس��اله باعث ش��ده اس��ت اتفاقاتی بیفتد که شاید 
چهار س��ال قبل وجود نداش��ت.« مش��اور وزیر ارشاد 

همچنی��ن ب��ا تاکید ب��ر اینک��ه »متاس��فانه در بحث 
توزیع ضعیف هستیم و برخی از استان ها فقط یکی 
دو کتاب فروش��ی دارند و در هزار ش��هر اصلا س��الن 
س��ینما وجود ن��دارد« ، از طرف اهال��ی فرهنگ قول 
داد که می توان تا یک دهه دیگر ش��اهد ش��کوفایی 
ظرفیت فرهنگ و هنر کش��ور باش��یم. نادر قدیانی ، 
رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران با مظلوم 
خواندن شغل کتابفروش��ان در کشور گفت: »در 50 
سال گذشته، ندیدم ناش��رانی که در این حوزه فعال 
بودند حداق��ل پنج درص��د از فرزندان آنها ای��ن راه را 
ادامه داده باش��ند. اگر حوزه ممیزی خاص تشکیل 
شود ، بس��یاری از مشکلات حل می ش��ود. ما بیشتر 
از بحث مالیات مش��کل امنیت شغلی داریم که باید 
فک��ری هم برای آن ش��ود. حدود 10 ت��ا 15 درصد از 
کتاب هایی که در نمایش��گاه کتاب عرضه می شوند 
توسط نهادهای دولتی خریداری می شوند، اگر آنها 
مستقیما بتوانند از کتابفروشان مالیات بگیرند به 20 
میلیارد هم نمی رس��د و شاید خوب باش��د که در این 
راستا حدود 20 شهر کتاب تهران را به عنوان الگوی 

کتابفروشی قرار دهیم تا از مالیات معاف شوند.«

گلایه اهالی فرهنگ و هنر:

فغان از کم دانشی ممیزان حوزه فرهنگ به آسمان است 
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     شما در موسیقی نمایش »ترانه  های قدیمی« 
حضور داش��تید. موس��یقی این نمایش چطور 

شکل گرفت؟
آهنگس��ازی »ترانه های قدیم��ی« را من انجام 
نداده ام. آهنگ ها همه قدیمی اس��ت که از طرف 
فردی��ن خلعتبری ب��ا همفکری محم��د رحمانیان 

انتخاب شده اند. 
    این کار چطور شکل گرفت؟

در س��ال 1390، بی��ش از س��ه س��ال پی��ش 
در اختتامی��ه فیل��م ش��هر تئات��ری روی صحن��ه 
آم��دن  وج��ود  ب��ه  پیش��نهاد  اولی��ن  ک��ه   آم��د 
»ترانه ه��ای قدیمی« در آن زمان ش��کل گرفت. ما 
ارکس��تری داش��تیم که تشکیل ش��ده بود از علی 
جعفری پوی��ان نوازن��ده ویول��ن، همای��ون نصیری 
نوازنده س��ازهای پوس��تی، آتنا اش��تیاقی نوازنده 
ویولن سل و علی زندوکیلی هم خواننده بود و من 
هم پیانو می زدم. آهنگ های »ترانه های قدیمی« 
همه قدیمی هس��تند. آهنگس��ازهایی مثل آقای 
مین باشیان، همایون خرم، روح الله خالقی و... این 
آهنگ ها را س��اخته اند و توس��ط فردین خلعتبری 
ب��رای هف��ت اپیزودی ک��ه محمد رحمانی��ان برای 
»ترانه های قدیمی« نوش��ته بود، انتخاب ش��دند: 
این اپیزودها راجع به اتفاقاتی اس��ت که در ش��هر 
ته��ران رخ می دهد که این آهنگ  و ترانه ها به این 
داستان ها ارتباط دارد. ما این آهنگ ها را بین این 
اپیزودها اجرا می کنیم و اس��مش هم »موس��یقی 
نمای��ش ترانه های قدیمی« اس��ت. م��ن به عنوان 
نوازنده پیانو و گهگاهی بازیگر در این نمایش زیبا 
که افتخار زندگی ام بوده حضور دارم. این نمایش 
در 32 نوبت در تهران اجرا ش��د. 6 نوبت در ش��هر 

شیراز و بعد هم اجراهایی در مشهد داشتیم که با 
استقبال بس��یار خوبی از این »موسیقی نمایش« 
مواجه شدیم. باید اس��م نمایش را از روی این کار 
برداریم و بگوییم »موسیقی نمایش« که این تاکید 
خود محمد رحمانیان اس��ت. باعث افتخارم است 
ک��ه با این گروه تئات��ری کار می کنم و از صحنه به 
صحن��ه  و لحظه به لحظ��ه اش لذت می ب��رم و  ای 
کاش »ترانه ه��ای قدیم��ی« 365 روز س��ال روی 
صحنه بود و من تمام زندگی ام را کنسل می کردم 
و می رفت��م و در ای��ن موس��یقی نمای��ش ش��رکت 

می کردم. 
    ویژگ��ی ترانه های��ی ک��ه در ای��ن »موس��یقی 
نمای��ش« اج��را می کنی��د چیس��ت ک��ه آنه��ا را 
خاطره انگی��ز می کن��د و اینه��ا را در ذهن ه��ا 

جاودانه کرده است؟
یک��ی از دلایل��ش این اس��ت ک��ه در قدیم اول 
موس��یقی نوش��ته می ش��د و بعد از نوش��ته شدن 
موس��یقی، ترانه س��را روی آن ش��عر می گفت. الان 
ترانه سراها و موس��یقیدان ها و نوازندگان به دلیل 
مش��کلات مال��ی و معن��وی ای ک��ه دارن��د در کنار 
ه��م قرار نمی گیرن��د. بنابراین آهنگ ها احس��اس 
دوس��تی و صمیمیت��ی که بین هنرمنده��ا بوده را 
انتقال می دادند که در حال حاضر این احس��اس 
وجود ندارد. ش��عر برای من ایمیل می ش��ود و من 
اصلا ش��اعرم را ندیده ام و این مس��ائل روی حس 
آهنگ ه��ا تاثی��ر می گ��ذارد. ح��س نوس��تالژیکی 
ک��ه در ترانه ه��ای قدیم��ی رخ می دهد ب��ه دلیل 
همدلی و همحسی هنرمندانی است که این آثار 
را خل��ق کرده ان��د. این مس��اله در ح��ال حاضر در 
مملکت ما وجود ندارد و دلیل اینکه موس��یقی ای 

که مردم ما زمزمه کنند س��اخته نمی ش��ود همین 
اس��ت. نوازندگان، آهنگسازان و ش��عرا همدیگر را 
نمی بینن��د و با هم همدل نیس��تند چ��ون گرفتار 

مسائل مالی و معنوی زندگی شان هستند. 
   ش��ما از همدلی و همراهی صحبت می کنید. 
چقدر این نوع همدلی در میان بازیگرها و گروه 

موسیقی وجود دارد؟
بی��ن بازیگره��ا و نوازن��ده و گ��روه کام��لا حس 
همدل��ی دیده می ش��ود و ب��ه دلی��ل همین حس 
همدل��ی اس��ت ک��ه یک س��ال اس��ت روی صحنه 
در ش��هرهای مختلف و تهران هس��تیم. اگر حس 
همدلی وجود نداشت این مساله اتفاق نمی افتاد. 
حتما ما گروهی هستیم که با هم همدل هستیم. 
   ب��ا تک ت��ک بازیگره��ا چط��ور ح��س همدلی 

ایجاد کردید؟
م��ن عاش��ق تم��ام بازیگره��ای ای��ن نمای��ش 
هس��تم. با بعضی از آنها همکلاس دانش��گاه بودم 
و با خیلی هاشان دوست صمیمی هستم. ما فقط 
جنبه کاری »ترانه های قدیمی« را نمی بینیم و من 
لحظه شماری می کنم تا آنها را ببینم. من عاشقانه 

در »ترانه های قدیمی« حضور دارم. 
روی  رحمانی��ان  آق��ای  می گویی��د     ش��ما 
»موسیقی نمایش« حساسیت دارد. چرا معمولا 

چنین اجراهایی کمتر اتفاق افتاده است؟
یک��ی از دلایل��ی ک��ه چنی��ن اتفاق هایی کمتر 
رخ داده اس��ت مس��ائل مالی اجرای موسیقی به 
همراه نمایش اس��ت. مثلا »ترانه  های قدیمی« به 
مدت 30 ش��ب در تهران روی صحنه بوده اس��ت. 
نوازن��ده ای را پیدا نمی کنید که با دیس��ک کمر و 
حال بد روی صحنه بنش��یند و عاش��قانه همراه با 
بازیگران هم بازی کند و هم س��از بزند. نوازنده ها 
نهایتا س��ه تا چهار شب کنسرت می دهند. اجرای 
تئاتر برای نوازنده ها خیلی زمان بر اس��ت و وقتی 
تامین مالی برای نوازنده ها نداشته باشد در کنار 
بازیگرها جمع نمی شوند. من وقتی در »ترانه های 
قدیمی« س��از می زن��م به هیچ عنوان ب��ه این فکر 
نمی کن��م ک��ه چقدر به م��ن می خواهن��د بدهند. 
چون به مس��ائل مالی اش فک��ر نمی کنم همراه با 
گروه لذت می برم اما اگر بقیه نوازنده ها بخواهند 
هم��راه با گروه کار کنند مس��ائل مالی و زمانی به 
میان می آی��د. تئاتر دو ماه اس��ت. یک ماه تمرین 
طول می کش��د و یک م��اه هم اج��را رخ می دهد. 
ی��ک کنس��رت موس��یقی چنی��ن زمان��ی نمی برد 
و بنابرای��ن ب��ا آرامش بیش��تری انجام می ش��ود و 

نوازنده ه��ا اگر به تئاتر نیامده اند به دلیل مس��اله 
زمانی و مالی است. 

   ش��ما در ای��ن کار بازی می کنید و ق��رار بود در 
یک نمای��ش از محمدرحمانیان هم بازی کنید. 
حس بازی روی صحنه با نواختن موس��یقی چه 

تفاوت ها یا ویژگی هایی دارد؟
تفاوت��ی نمی کن��د. انجام کار هن��ری برای من 
تفاوتی نمی کند چه در آمریکا بخواهم برنامه اجرا 
کنم و چه در خانه مادر بزرگم بخواهم تمبک بزنم. 
حس��ش فرقی نمی  کند. مهم این اس��ت که مردم 
وقتی مرا دیدند از من رضایت خاطر داشته باشند 

و کارگردان مرا بپذیرد. 
   ش��ما در کل تمرین ه��ا بودید یا بع��دا به گروه 

پیوستید؟
حض��ور  تمرین ه��ا  کل  در  بای��د  موق��ع  ی��ک 
می داش��تم و ی��ک موق��ع بای��د جداگان��ه تمری��ن 
می ک��ردم. در اپیزودهای��ی ک��ه موس��یقی باید با 
بازیگرها همراه می شد در تمرین ها حضور داشتم 
و جاهایی هم که نیاز به موس��یقی نداشته حضور 

من هم نیاز نبوده است. 
   در حال حاضر با آقای رحمانیان کار جدیدی 

دارید؟
ی��ک کار با آق��ای رحمانیان داش��تیم که هنوز 
ه��م خ��ودم نفهمیده ام چرا کنس��ل ش��د. نمایش 
»تک گویی برای یک تماشاگر« با بازی من و علی 
سرابی، هومن برق نورد، اشکان خطیبی، مهتاب 
نصیرپ��ور و... ب��ود که کنس��ل ش��ده. ام��ا بوهایی 
می آی��د که بع��د از اجرای ب��رج میلاد مج��ددا در 
شیراز و اصفهان نمایش »ترانه های قدیمی« روی  
صحنه می رود. ولی هنوز جزئیات و تاریخ این اجرا 

را نمی دانم. 
   ش��ما در نمایش »ترانه های محل��ی« با محمد 
رحمانی��ان هم��کاری نداش��تید. دلی��ل آن چه 

بود؟
از  و  ب��ود  پیان��و در نمای��ش کمرن��گ  حض��ور 
ط��رف دیگر خوانندگان بیش��تری ج��ز آقای علی 
زندوکیلی حضور داشتند و من باید با آنها تمرین 
می کردم و زمان تمرین نداش��تم. زمان »ترانه های 
محلی« هم چون هفت بعدازظهر شروع می شد و 
من هم باید از ساعت پنج در سالن حضور داشته 
باشم نمی  توانستم کارم را کنسل کنم. زندگی من 
از راه تدری��س می گ��ذرد و در تابس��تان هم تعداد 
شاگردها خیلی بیش��تر از بقیه زمان هاست و من 

نتوانستم در این نمایش حضور داشته باشم. 

گفتوگوباساماناحتشامیبهبهانهاجرا
درموسیقی-نمایش»ترانههایقدیمی«

نوستالژی های همدل

س��اختار کارگردانی و نویس��ندگی محمد رحمانیان سال ها این گونه  بهاءالدینمرشدی

اس��ت ک��ه  تکه های��ی از زندگی ه��ای مختل��ف را کن��ار هم می گ��ذارد و 
همه ش��ان را یا به هم وص��ل می کند یا نمی کند. ام��ا زندگی و رفتارهای 
اجتماع��ی آدم ه��ا و مناسبات ش��ان ب��رای او اهمی��ت دارد. در کنار همه اینها او دلبس��تگی 
عجیبی هم به اس��تفاده از موس��یقی در کارهایش دارد تا جایی که »موسیقی نمایش« را رقم 
زده است. در این موسیقی تلفیقی از کنسرت و نمایش را می توانیم ببینیم. یکی از این نوع 
اجراها موس��یقی نمایش »ترانه های قدیمی« اس��ت که مناس��بات آدم ها را با موسیقی های 
خاطره انگیز تلفیق و دنیای جدید خلق کرده اس��ت. این نمایش یکبار در تهران اجرا ش��د و 
بعد به ش��یراز و مشهد رفت و قرار اس��ت در یک اجرا به برج میلاد برود. در این اجراها سامان 
احتش��امی به همراه پیانو گروه را همراهی می کند. با احتش��امی درباره موسیقی این اجرا و 

نوع اتفاقی که در این نمایش رخ می  دهد به گفت وگو نشسته ایم.

فرهیختگان: انگار بهروز افخمی، 
چه��ره جدی رامبد جوان را دوس��ت 
دارد و دل��ش می خواه��د بازی های 
متفاوت از این بازیگر بگیرد. در فیلم 
»آذر، ش��هدخت، پروی��ز و دیگ��ران« 
افخم��ی از رامب��د ج��وان تنه��ا در 
صحنه های��ی کوتاه اس��تفاده کرد و 
ح��الا قرار اس��ت در فیل��م جدیدش 
ب��از هم او را در یک نق��ش جدی قرار 

بدهد. افخمی در فیل��م »روباه« از ج��وان به عنوان یک 
پلیس اس��تفاده می کند. بهروز افخمی گفته پیش��تر 
اسم فیلمش را »تله« گذاش��ته بوده، ولی حالا اسمش 
را ع��وض کرده و »روباه« گذاش��ته و انگار تقریبا انتخاب 

بازیگران فیلم قطعی ش��ده است و 
وارد مرحل��ه عق��د قرارداد ش��ده اند. 
در ای��ن فیل��م چ��ون فیلم قبل��ی او، 
همس��رش - مرجان شیر محمدی- 
ب��ازی می کن��د و در کن��ار او باب��ک 
و  تنابن��ده  محس��ن  و  حمیدی��ان 
جلال فاطمی هم هستند. افخمی 
فیلمش را در نیمه دوم مهر ماه کلید 
می زند و فیلمب��رداری هم در تهران 
و ارومی��ه و یک کش��ور خارج��ی انجام می ش��ود. رامبد 
جوان یکبار دیگر در نقش پلیس در فیلم »گناهکاران« 
س��اخته فرامرز قریبیان بازی کرده ب��ود که برنده جایزه 

سیمرغ بلورین بهترین نقش مکمل مرد شد. 

فرهیخت��گان: موش های��ی ک��ه 
هم��ه اش در ح��ال رک��ورد زدن 
هس��تند و فروش ش��ان را دارن��د 
ب��الا می برن��د. »ش��هر موش��ها 2« 
ای��ن روزه��ا همچن��ان در ح��ال 
اک��ران اس��ت و ج��زء فیلم ه��ای 
میلیاردی سینمای ایران به شمار 
می رود. با این هم��ه این موش ها 
س��فرهای خارجی ش��ان را ه��م 

ش��روع کرده اند و خبرهای خوبی از اکران  این فیلم 
به گوش می خورد. س��ینما »بورک« تورنتو این روزها 
فروش خوب��ی از اکران این فیلم داش��ته و بر همین 
اس��اس اس��ت که اکران این فیلم در این سینما سه 

هفت��ه دیگر تمدید ش��ده اس��ت. 
علی س��رتیپی تهیه کننده »شهر 
موش��ها2« گفت��ه ای��ن فیل��م ماه 
آین��ده در لس آنجل��س وال��ی در 
س��ه س��الن اک��ران می ش��ود و از 
هش��ت مهر نیز اکرانش را در دبی 
آغاز ک��رده اس��ت. دوبل��ه فیلم به 
زب��ان انگلیس��ی و آلمان��ی انجام 
ش��ده تا در آلمان و دیگر کشورها 
اکران ش��ود. این فیلم در ایران، تاکنون به فروش��ی 
نزدیک به ش��ش میلیارد تومان دست یافته است و 
پیش بینی می شود این رقم تا پایان اکران، افزایش 

قابل توجهی داشته باشد. 

موشهایایرانیجهانیمیشوندعلاقهافخمیبهپلیسجوان

اد 
ص

ر افت
وزی

ی به 
راز

 شی
لی

ی ع
بلو

ی  تا
هدا

ا

ی «
دیم

ی ق
ه ها

ران
ش » ت

مای
 از ن

 ای
حنه

ص

دی
ل ما

سائ
ه م

م  ن
 کن

می
کر 

ی ف
دگ

ازن
ت نو

 لذ
:به

می
شا

حت
ان ا

سام


